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BILAG 1 – BEVILLING TIL UDVIKLING 
Første side af bevillingsbrevet fra ministeriet, hvor af der er ansøgt om 276.000 kr. til udvikling af 

akademiuddannelse i automation og drift. 
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BILAG 2 – REFERAT FRA OPSTARTSMØDE 
  

 

 

Referat af møde i udvalg til udvikling af AU’er til det tekniske område den 21. februar 2014 fra 12 til 15 hos 

EAMV Gl. Landevej 2, Herning. 

Deltagere:  Lars Thore Jensen, Henrik Bossen, Martin Liebing Madsen, Svend Jensen, Erling Jensen, 

Christine Bernt Henriksen, Jørn Hedin, Margrethe Børsting og Bertel Pagaard 

Afbud:  Pia Lindkvist, Mette Greisen, Kent Smidstrup 

Referent:  Bertel Pagaard 

Dagsorden for mødet:  

1) Notat vedr. Akademiuddannelse i automation v/ Svend Jensen 

2) Diskussion af mulige udviklingsprojekter og igangsætning v/alle 

3) Den videre proces og fordeling af opgaver 

4) Evt. og næste møde 

 Margrethe blev valgt til at være mødeleder, og Bertel tilbød at skrive referatet. Derefter en kort 

præsentationsrunde. 

Mødet blev indledt med et punkt 0, der var en introduktion til MADE af Christine. Se links:  

http://made.dk/arbejdspakkerne---the-work-packages 
http://made.dk/uddannelse-2 
http://made.dk/uf/90000_99999/91497/d27d0a3f968fb4d5a336739f48b108e2.pdf 
 

Vi blev enige om, at der skal knyttes en kontakt mellem MADE og vores gruppe. Christine sørger for dette. 

Det blev bemærket, at erhvervs akademierne ikke er tænkt ind i MADE, kun universiteterne og 

erhvervsskolerne er med. 

Christine gjorde i øvrigt opmærksom på, at erhvervs uddannelses reformen siger, at erhvervsskole 

faglærerne skal opkvalificeres med efteruddannelse. Dette kunne gøres gennem akademi uddannelserne. 

Akademierne kan godt samle en efteruddannelses pakke, som erhvervs akademierne kan tilbyde 

faglærerne. 

Punkt 1. Notat vedr. Akademiuddannelse i automation v/ Svend Jensen 

Derefter gik vi i gang med dagsordenen, hvor Svend gennemgik notatet omkring akademi uddannelsen i 

automation. Notatet beskriver specifikke adgangs krav, som blev diskuteret. Der var enighed om, at disse 

krav var korrekte, og at man som faglært kan kvalificere sig til adgangskravene via AMU kurser, som 

udbydes i dag. Det blev også pointeret, at real kompetence vurderinger skal anvendes i højere grad i fb. m. 

at man vurderer om adgangskravene er opfyldt. 

http://made.dk/arbejdspakkerne---the-work-packages
http://made.dk/uddannelse-2
http://made.dk/uf/90000_99999/91497/d27d0a3f968fb4d5a336739f48b108e2.pdf
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Dania har oplyst, at 100 % af deres automationsteknologer er i arbejde, hvilket indikerer, at der er en 

efterspørgsel efter folk med en automations uddannelse, og at de valgte fag i en akademi uddannelse bør 

have samme faglige niveau som fagene i fuldtidsuddannelsen.  

Det skal være muligt at kunne tage enkelt moduler fra akademi uddannelsen, som er relevante for det job 

man har. 

Dernæst var der en dialog omkring anbefalingen fra notatet om, at den nuværende AU i innovation, 

produkt og produktion ikke er egnet til at indeholde automationsmodulerne, og at anbefalingen er, at 

udvikle en nyt AU i automation. Fra vi starter udviklingen af en ny AU, til vi kan udbyde den, vil der gå et år. 

Automationsteknolog studieordningen kan bruges som udgangspunkt for udviklingen af en ny AU i 

automation. Den skal dog revideres og opdateres med nyeste viden. Hvis der specificeres retninger i en ny 

AU, skal de være meget branche relaterede, så jobmulighederne er meget synlige. Dette vil medføre et 

væsentlig større ejerskab til uddannelsen både fra virksomhederne og fra de studerende. 

Det blev nævnt, at innovation og projektledelse ser ud til at mangle i notatet, men Svend understregede, at 

de var tænkt ind i indholdet af de enkelte moduler, således at det faglige indhold fokuserer på 

automationsteknologierne. Derved bliver den tekniske uddannelse mere attraktiv, fordi der er tale om 

teknisk kompetence udvikling og opbygning hos de studerende. Det centrale i det faglige indhold skal være, 

at man behersker kompleksiteten og system overblikket for automation. 

Punkt 2. Diskussion af mulige udviklingsprojekter og igangsætning v/alle 

Alle er enige om, at akademierne skal udvikle en ny AU i automation. Akademierne i gruppen vil tage denne 

opgave, men skal have et go fra deres ledelse til at gå i gang med opgaven og få ressourcer til dette. 

Der blev efterlyst detaljer om det faglige indhold af den nye AU. Bertel lovede, at uddrage et koncentrat af 

studieordningen for automationsteknologen, der beskriver det faglige indhold. Når dette koncentrat er klar, 

sendes det til review og kommentering hos Svend og Jørn, hvorefter det udsendes til gruppen.  

Christine vil trække en interesse tilkendegivelse fra virksomhederne i MADE, samt et notat fra bestyrelsen i 

MADE. 

Jørn og Svend har tilstrækkelig med dokumentation til en behovs analyse til prækvalifikationen. Derudover 

kan akademierne arrangere et par workshops med relevante virksomheder for at få beskrevet behovet for 

uddannelsen i lokalområdet. 

Punkt 3. Den videre proces og fordeling af opgaver 

Akademierne skal nu definere, hvordan opgaven skal bemandes og hvilke akademier der har ressourcer til 

at trække opgaven med at udvikle den nye uddannelse. Markedsføringen af denne nye uddannelse er en 

meget stor opgave og skal tænkes ind i udviklingsopgaven, for at akademierne kan få tilstrækkelig volumen 

på uddannelsen. 

Det blev besluttet at indkalde gruppen igen, når akademierne har brug for sparring med gruppen.  

Punkt 4. Eventuelt 

TL har oplevet et stort behov for fagene konstruktion og CAD, beregning, jura især med fokus på 

maskindirektivet. Kan der udvikles et eller to fag i AU i innovation, produkt og produktion, der kan dække 

dette behov. Lars, Martin og Bertel vil starte en analyse af denne opgave. Lars indkalder.  
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Christine ville gerne vide mere omkring markedsføringen af AU’erne, og Margrethe nævnte her, at der er 

bevilget midler til en opdatering af AU-guiden samt udvikling af en ny site. Den nye site bør være stedet, 

hvor nyheder fra akademierne kan findes. Smart-learning er tovholder på denne opgave. 

 

BILAG 3 – INTERVIEW MED NNE PHARMAPLAN 
Interview med Mette Eiskjær og Christian Dræby, NNE Pharmaplan, med henblik på behovsafdækning af 

nyt udbud af akademiuddannelse i automation og drift.   

1 Hvad er det for kompetencer I 
efterspørger i forhold til 
automation? 
 
 

NNE Pharmaplan beskæftiger ca. 75 fuldtidsansatte inden for 
automationsområdet. 
 
Problemstillingen er, at arbejdsmarkedet for 
automationskompetencer er tømt. Der kan ikke rekrutteres flere.  
 
Hos NNE Pharmaplan beskæftiges hovedsageligt ingeniører, men 
også andre typer af automationsfolk – eksempelvis også personer 
med en akademiuddannelse i automation. 
 
Der efterspørges kompetencer inden for programmering, og gerne 
med en større portefølje. 
 
Vi efterspørger: 
-programmører,  
- designere (her er den største mangel) 
-konsulentprofiler (seniorer) 
De bedste medarbejdere er hybrider mellem ovenstående tilgange 
til automation 
 

2 Hvad gør I for, at jeres 
medarbejdere er opdaterede på 
disse fagområder? 
 
 

Frem til nu har NNE mest benyttet sig af kurser hos producenter og 
af interne kurser. 
 
Der har også været en del efterspørgsel efter projektledelse, og det 
er ikke fordi alle skal være ledere, men det er vigtigt, at man i 
denne branche forstår den måde hvorpå projekter styres og ledes. 

3 Hvilke uddannelser og 
uddannelsesniveauer 
efterspørger I hos 
medarbejdere, som skal 
beskæftige sig inden for 
automation? – hvad oplever I at 
der generelt efterspørges i 
branchen/sektoren? 

Der ansættes ingeniører, elektrikere og andre uddannelser. 
 
Branchen kan aftage alle dem KEA kan uddanne og uddannelsen 
har NNE Pharmaplans interesse. 
 
 
 
 

4 Hvad lægger I vægt på, når/hvis 
I efteruddanner jeres 
medarbejdere? – f.eks. i forhold 
til uddannelsesudbyder, 
afviklingsmuligheder, pris mm. ? 

Der lægges vægt på mange forskellige discipliner. Det kommer an 
på formålet med efteruddannelsen 
 
Man skal være opmærksom på, at det absolut er ønskeligt at 
ansatte behersker engelsk på et rimeligt niveau. 
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5 Hvor sender I normalt 
medarbejdere på 
videreuddannelse og hvilken 
type i så fald? 
 

Der eksisterer en firmapolitik, som sigter mod at ansatte får deres 
faglige udvikling efter følgende nøgle: 
 
70 % på projekter som medarbejderen arbejder på 
20 % ved supervision i bredeste forstand 
10 % på eksterne undervisningsforløb 
 
Der lægges vægt på at efter- og videreuddannelse har et højt 
teknologiindhold. 
 

6 Kender/kendte I den de 
tekniske akademiuddannelser? 
(tidligere teknonom) 
 

Ikke så meget – de tekniske er slet ikke kendt. 

7 Kunne en automations-
uddannelse på akademiniveau 

have interesse for jer?  Eller 
hvad skulle der til for, at I ville 
tage på kursus? 
 
 

 Vi er interesseret i at være gæsteundervisere, hvis det kan 
indpasses i vores øvrige projekter. 
 
En færdiguddannet på uddannelsen vil bestemt kunne finde 
arbejde hos NNE Pharmaplan. 
 
I øjeblikket deltager vi en række konferencer, messer og 
udstillinger. Dette gøres også for at tiltrække den nødvendige 
arbejdskraft. 
  

8 Hvis ja – hvad er særlig relevant 
for jer? 
 

- 
 

9 Hvis nej – hvad savner I ved 
uddannelsen? 
 

- 

10 Hvordan ser fremtiden ud I jeres 
optik i forhold til 
opkvalificering/videre 
uddannelse inden for 
automationsområdet? 

Må hente dem i udlandet, hvis ikke de findes i landet – Kina, Indien. 
 
Danmark skal vedblive med at være teknologiførende, og det vil 
kræve en løbende efter- og videreuddannelse. 

 

BILAG 4 – INTERVIEW MED DI-TEKNIK 
Interview med Jørgen Bagger, DI-Teknik med henblik på behovsafdækning af nyt udbud af 

akademiuddannelse i automation og drift. 

1 Hvad er det for kompetencer I 
efterspørger i forhold til 
automation? 
 
 

DI-Teknik har ca. 170 ansatte i alderen 19-70. 
 
De nuværende ansatte er eksempelvis installatører eller de er 
uddannet inden for stærkstrøm. En del er autodidakte og denne 
gruppe af medarbejdere er præget af en stærk motivation. 
 
Medarbejderressourcer er knaphed på ressourcer. DI-Teknik kan 
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ikke få dem, vi gerne vil have. 
 

2 Hvad gør I for at jeres 
medarbejdere er opdaterede på 
disse fagområder? 
 
 

I dag benytter DI-Teknik sig af leverandørkurser og kurser inden for 
El-faget. Disse sidste er dog plaget af mange aflysninger. DI-Teknik 
benytter sig derfor også af at indkøbe instruktører, som kan 
foretage undervisningen i firmaet. 
 
Der er mange ansatte, der har spurgt om der er muligheder for at 
tage en uddannelse inden for automation. Der er dog ikke så 
mange, der kan leve af SU.  
 
Der var - for et par år siden – 3 medarbejdere som var glade for et 
tilbud om en deltidsuddannelse, som blev udbudt i Odense. Dette 
tilbud samlede dog vidst ikke nok deltagere. Uddannelsen blev 
derfor ikke gennemført. 
 
Tror det er en god model med fjernundervisning og forelæsninger. 
Vurderer at E-læring bliver en god løsning på mange 
uddannelsesudfordringer. 
 
Menneskers privatøkonomi afholder de fleste fra at starte for en 
egentlig fuldtidsuddannelse. En deltidsuddannelse, hvor man 
samtidig kan passe sit arbejde er derfor en rigtig løsning.  
 
Det er vigtigt, at der er tale om moduler, og at man ikke 
nødvendigvis behøver tage en hel uddannelse. 
 

3 Hvilke uddannelser og 
uddannelsesniveauer 
efterspørger I hos 
medarbejdere, som skal 
beskæftige sig inden for 
automation? – hvad oplever I at 
der generelt efterspørges i 
branchen/sektoren? 
 

DI-Teknik efterspørger arbejdskraft på alle niveau (elektrikere, 
ingeniører og installatører og programmører). 
 
Herudover har virksomheden et antal autodidakte, som sikkert 
også vil være interesseret i en ny uddannelse inden for området.  
 
DI-Teknik engagerer sig ligeledes aktivt i uddannelse af 
medarbejdere til branchen. 
 
 
 

4 Hvad lægger I vægt på når/hvis I 
efteruddanner jeres 
medarbejdere? – f.eks. i forhold 
til uddannelsesudbyder, 
afviklingsmuligheder, pris mm. ? 
 

Hvis en ny modulopbygget uddannelse skal have succes, så er det 
vigtigt, at virksomhederne kan se, hvordan og hvor meget de skal 
undvære deres medarbejdere. Måske er en traditionel 
undervisningsmodel med undervisning fra kl. 16 til 20 ikke optimal 
– efter en lang da på arbejde er det nemlig tvivlsomt, hvor meget 
energi der er tilbage efter kl. 18. 
 

5 Hvor sender I normalt 
medarbejdere på 
videreuddannelse og hvilken 
type i så fald? 

De helt unge sendes på den jyske håndværkerskole i Hadsten. 
Dette er et bevidst valg. Skolen investerer i det materiel, som en 
nødvendigt. 
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6 Kender/kendte I den de 
tekniske akademiuddannelser? 
(tidligere teknonom) 
 

DI-Teknik kender ikke de tekniske akademiuddannelser. 
 

7 Kunne en 
automationsuddannelse på 
akademiniveau have interesse 

for jer?  Eller hvad skulle der til 
for, at I ville tage på kursus? 
 
 

Kunne sagtens være en uddannelse DI-Teknik vi kunne få brug for. 
 
Det er svært at få teknikere, som kender området. I branchen 
findes der desværre også virksomheder, der ansætter fra andre 
virksomheder uden at de selv uddanner. 
 
Når der er noget mere konkret om uddannelsen vil jeg foreslå 
relevante medarbejdere at se på den nye uddannelse. I Danmark 
skal vi leve af højtuddannede. 
 
Man skal være opmærksom på, at El-faget er et meget bredt fag og 
automation er kun et af de området, som faget indeholder. 
 

8 Hvis ja – hvad er særlig relevant 
for jer? 
 

Der efterspørges kendskab til: 

 Maskindirektivet 

 Atec  

 Industrielle netværk 

 Analog signalbehandling 

 Programmering (PLC, HMI Scada m.m.) 
 
Uden for det kernefaglige område kunne man også bruge god 
uddannelse i kommunikation; til kunden og internt i virksomheden. 
I sammen forbindelse kunne man bruge en bedre forståelse af 
service. 
 
DI-Teknik kunne ligeledes være interesseret i uddannelse inden for 
forsyningsteknik, stærkstrømsteknologi og måleteknik. 
 
 
 

9 Hvis nej – hvad savner I ved 
uddannelsen? 
 

Geografien spiller ikke en så stor rolle. Hvis der er et rimeligt 
udbud, så kører ansatte gerne efter den rette uddannelse. 
 
Måske ville en model med forelæsninger hver 14 dag være 
velanbragt. Offentlige støtteordninger som SVU og 
kompetencefonde betyder så mindre. 
 
Uddannelsesinstitutionerne bør huske fjernundervisning med case 
og opgaver. Multiple choice kunne anvendes til at sikre faglig 
progression. 
 

10 Hvordan ser fremtiden ud I jeres 
optik i forhold til 
opkvalificering/videre 
uddannelse inden for 

I fremtiden får vi meget mere overvågning. Der kommer mere 
processikkerhed og maskinsikkerhed. 
 
Der findes en organisation på området, DAU (Dansk 
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automationsområdet? 
 

Automationsselskab) dette kunne måske være en organisation, 
som man kunne tage kontakt til. 
 

 

BILAG 5 - INTERVIEW MED SCHNEIDER ELECTRIC 
Interview med Daniel Jørgensen Eldon og Flemming Stordal Hansen, Schneider Electric, med henblik på 

behovsafdækning af nyt udbud af akademiuddannelse i automation og drift 

1 Hvad er det for kompetencer I 
efterspørger i forhold til 
automation? 
 
 

Vurderer 3.000 virksomheder i Danmark som anvender automation 
i en eller anden facon. Denne gruppe af virksomheder er den 
egentlige målgruppe for et udbud af AU i Automation og drift hos 
KEA. 
 
Fastansatte voksne kan ikke sige farvel til deres job for at tage en 
fuldtidsuddannelse. En deltidsuddannelse, hvor man kan bevare sit 
job er derfor den rigtige måde at sikre uddannelse på området.  
 
Det er en stor mangel, at der ikke eksisterer en 
videreuddannelsesmulighed på automationsområdet. Man skal jo 
også være opmærksom på, at der i udlandet – eksempelvis i Norge 
- er et stort arbejdsmarked for mennesker der har et godt kendskab 
til automation. 
 
Der eksisterer i dag ufatteligt lidt efteruddannelse på området når 
man tænker på behovet. 
 
Hele området er jo kendetegnet ved, at man løbende skal og bør 
efteruddanne sig. 
 
Tidligere blev det område som to ansatte i en lille 
industrivirksomhed varetager i dag varetaget af måske 10 
forskellige personer. Dette illustrerer hvor bred den faglige viden 
skal være hos de to tilbageværende. 
 
Der er faktisk relativt få ingeniører i automationsbranchen – kun 
måske 15% ingeniører. Kompetencerne stammer fra alle mulige 
andre uddannelser; elektrikere, installatører, selvlærte m.v. 
 
Der bliver akut mangel på arbejdskraft på området og den bliver 
kun større. 
 
Programmører er der mangel på, og der er selvfølgelig lidt forskel 
på om det er plc, scada eller andet der skal programmeres. 
Grundlæggende er det sådan, at jo mere komplekse 
programmeringskompetencer man er i besiddelse af jo mere 
efterspurgt er man. 
 
Det er afgørende vigtigt, at mennesker der arbejder med området 
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har en grundlæggende forståelse af automation. Denne 
grundlæggende forståelse kan vi ikke give dem via de 
produktkurser, som i dag er udbredt i branchen. 
 
Engelsk er et ”must” både i skrift og tale. Al dokumentation er på 
engelsk. Sproget er lige så vigtigt som matematik.  
 

2 Hvad gør I for at jeres 
medarbejdere er opdaterede på 
disse fagområder? 
 
 

Uddanner medarbejdere i egne produkter. Uddanner ikke egne 
medarbejder i automation. Den grundlæggende viden om 
automation skal nye ansatte medbringe ved ansættelsen. 
 
Herning (EAMV) holdt et kursus som Schneider benyttede sig af i 
systemintegration. 
 

3 Hvilke uddannelser og 
uddannelsesniveauer 
efterspørger I hos 
medarbejdere, som skal 
beskæftige sig inden for 
automation? – hvad oplever I at 
der generelt efterspørges i 
branchen/sektoren? 
 

Det er typisk mennesker med en akademiuddannelse, som 
ansættes på Schneider. 
 
Schneider har en større building-afdeling som på sigt måske også 
kunne gøre brug af en AU der retter sig mod bygningsanlæg. 
Eksempelvis er CTS dog noget andet end automation. 
 
Efterspørgslen efter automationskompetencer er enorm. 
 
Man skal have den grundlæggende automationsforståelse. 
 

4 Hvad lægger I vægt på når/hvis I 
efteruddanner jeres 
medarbejdere? – f.eks. i forhold 
til uddannelsesudbyder, 
afviklingsmuligheder, pris mm. ? 
 

- 

5 Hvor sender I normalt 
medarbejdere på 
videreuddannelse og hvilken 
type i så fald? 
 

- 

6 Kender/kendte I den de 
tekniske akademiuddannelser? 
(tidligere teknonom) 
 

Kender ”AU i Informationsteknologi” men har ikke kendskab til de 
øvrige tekniske AU’ere. 

7 Kunne en 
automationsuddannelse på 
akademiniveau have interesse 

for jer?  Eller hvad skulle der til 

for, at I ville tage på kursus? 
 

Ser absolut et behov for en AU i automation og drift. Det vil især 
være slutbrugerne – altså eksempelvis Schneiders kunder, som 
med fordel vil kunne anvende en AU i automation og drift.   
 
Der vil være folk der bare har brug for et eller to moduler. 
 

8 Hvis ja – hvad er særlig relevant 
for jer? 
 

Virksomheder sender i dag folk på kurser hos producenterne af de 
produkter, som de selv anvender inden for automation. På disse 
kurser kan de ikke tilegne sig den grundlæggende viden om 
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automation. 
 
Som det er nu lægger hele branchen op til learning by doing, når 
det gælder efteruddannelse og det er ikke godt nok i en avanceret 
branche, der har udsigt til store vækstrater. 
 
Læringsmæssigt er det nok bedst er det ligger om dagen. Man er 
mest motiveret. 
 

9 Hvis nej – hvad savner I ved 
uddannelsen? 
 

- 

10 Hvordan ser fremtiden ud I jeres 
optik i forhold til 
opkvalificering/videre 
uddannelse inden for 
automationsområdet? 
 

Der er ingen tværgående certificeringer. Enkelte producenter 
certificerer i deres egne produkter, men der er ikke noget som er 
gyldigt på tværs af producenter. 
 
Et af problemerne er, at gennemsnitsalderen blandt dem der 
interesserer sig for automation er relativt høj. Området har svært 
ved at tiltrække unge – dette er et truende perspektiv. 
 
Der er to relevante interesseorganisationer på området; DAU og 
SESAM. 
 
Der er et stort potentiale for efteruddannelse i generel automation. 
Der findes nemlig ikke noget i dag 
 
Alle kan bruge en brush up på Maskindirektivet. Det skal være med 
på en sådan uddannelse. Det fortolkes i øvrigt ikke ens hos 
forskellige der anvender direktivet. 
 
Schneider Electric gerne være sparringspartner i forhold til den 
videre proces. 
 
 

 

 
 

  



 
 
Bilagsdokument til ansøgning om nyt udbud af ny uddannelse – akademiuddannelse i automation og drift  

12 

 

BILAG 6 – TILKENDEGIVELSER FRA DTU OG MASKINMESTERSKOLEN 

 
Fra: Aase Grundtvig [aag@adm.dtu.dk] 

Sendt: 12. september 2014 15:09 
Til: Lars Thore Jensen 
Cc: Connie Lysholt 
Emne: VS: Undersøgelse af grundlaget for en ny akadedemiuddannelse på deltid inden for automation 

Kære Lars 
  
DTU har pt. Ikke noget efteruddannelse inden for automation ud over de kurser som DTU udbyder under 
åben uddannelse. Jeg vil ikke umiddelbart forvente at de etablering af en akademiuddannelse hos jer vil få 
nogen betydning for DTU. 
  
Mvh, Aase Grundtvig 
  

  
  
  
  
  
  
  
  
  
 

 
Fra: Erik Andreassen [era@msk.dk] 

Sendt: 18. september 2014 11:28 

Til: Lars Thore Jensen 

Cc: Lau Vørs 

Emne: SV: Undersøgelse af grundlaget for en ny akadedemiuddannelse på deltid inden for automation 

Kære Lars Thore Jensen  

Vi har også planer for VEU i forbindelse med at vi bliver omfattet af lovsættet. Vi planlægger VEU inden for 

det maritime og offshore, så det vil naturligvis være en god ide, at vi koordinerer aktiviteterne og 

undersøger hvor de bedste faglige miljøer er for uddannelserne. 

Med venlig hilsen / Best Regards 

 
Erik Andreassen 

Rektor 

Maskinmesterskolen København, Akademivej 56, bygning 358, 2800 Kongens Lyngby, T: +45 45257628,  

M: +45 29449931, W: msk.dk  

 

Aase Grundtvig 
Kontorchef for ph.d.- og efteruddannelse 
Afdeling for Uddannelse og studerende 
  

Danmarks Tekniske Universitet 

 

Bygning 101A 
Bygning 101A, 2. sal 
2800  Kgs. Lyngby 
Direkte telefon 45251195 
Mobil telefon 51892960                                             
aag@adm.dtu.dk  

www.dtu.dk  

EAN nr.  5798000430839   

https://webmail.kea.dk/owa/redir.aspx?C=wB-Si9UOhUmgRPje7NBY-NF9CSfApdEIq1Pmd6UGpgWDORlP5k-F-Wl9iV0LuUMOYL8a8iuEkb8.&URL=mailto%3aaag%40adm.dtu.dk
https://webmail.kea.dk/owa/redir.aspx?C=wB-Si9UOhUmgRPje7NBY-NF9CSfApdEIq1Pmd6UGpgWDORlP5k-F-Wl9iV0LuUMOYL8a8iuEkb8.&URL=http%3a%2f%2fwww.dtu.dk%2f
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BILAG 7 - FORBUNDENES REKRUTTERINGSGRUNDLAG 
 

Uddannelsesområde Hovedstaden Muligt Sjælland Muligt 
           
 Automatik & Industri 5.736 143 3.245 81 
 Smede 2.945 44 2.840 43 
 Mekanikere 3.773 19 3.654 18 
 I alt Dansk Metal 12.454 206 9.739 142 
 

      Dansk El-Forbund 1.951 98 811 41 
 

      Teknisk Landsforbund (skøn1) 750 38 250 13 
 

      Uorganiserede og andre 
(skøn1) 1.000 50 500 25 

 

      Samlet 16.155 391 11.300 220 
 

      Samlet potentiale for KEA       612 
 

      Note 1: Tal for Dansk Metal og Elforbundet, samt vurderingen af, hvor mange der er mulige 

 
bygger på oplysninger fra organisa-tionerne. Tal for Teknisk Landsforbund og 

 
"uorganiserede" er skøn foretaget af KEA. 

 

 

BILAG 8 – ALDERSFORDELING 
 

Akademiuddannelse Erhvervsakademiuddannelse Gennemsnitsalder  
(afrundet til hele tal) 

AU i energiteknologi  40 år 

 EAK energiteknolog 29 år 

 EAK automationsteknolog 27 år 

 


